

秦山核电站考验元件燃耗的辐照史校正计算

@杨留成\$中国原子能科学研究院!北京 102413 @朱荣保\$中国原子能科学研究院!北京 102413 @金华晋\$中国原子能科学研究院!北京 102413 @朱焕南\$中国原子能科学研究院!北京 102413 @江金才\$中国原子能科学研究院!北京 102413

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

摘要 通过实验测得反应堆停堆时刻裂变产物 ^{137}Cs 、 ^{148}Nd 等监测体的浓度值,进而推算出辐照燃料元件的燃耗值是通常采用的方法。它需要若干参数,如裂变产物的平均裂变产额,反应 (n,γ) 的修正量,放射性裂变产物的堆内衰变修正量,可裂变核素的平均裂变能量等。这些参数都同燃料的辐照历史紧密关联。本文概述了上述参数的计算方法并给出了计算结果。方法的主要特点是:1.以考验元件的实际参数为输入数据;2.根据反应堆实际运行史反复循环模拟计算;3.除计算重核素及所要求的裂变产物的原子浓度和放射性外,仔细计算了 ^{137}Cs 和 ^{148}Nd 等核素 $(n-1)$ 衰变链中子俘获反应的修正量。

关键词 [燃料元件](#) [燃耗](#) [核电厂](#) [辐照史校正](#)

分类号

IRRADIATION HISTORY CORRECTION FOR BURNUP DETERMINATION OF TESTED FUEL ELEMENT OF QINSHAN NUCLEAR POWER PLANT

YANG LIUCHENG ZHU RONGBAO JIN HUAJIN ZHU HUANNAN JIANG JINCAI (China Institute of Atomic Energy, P. O. Box 275, Beijing, 102413)

Abstract Usually, concentration of fission product monitors ^{137}Cs and ^{148}Nd are measured experimentally, from which burnup of irradiation fuel element can be derived. The method needs several parameters, such as average fission yields of fission products, correction for reaction (n, γ) , decay correction for radioactive fission products in reactor, average fission energies of fissionable nuclides and so on. These parameters are strongly effected by irradiation history. The brief description of calculation method of above parameters and the results obtained are given. Main features of the method are follows: 1. Real parameters on fuel element as input data; 2. Calculation according to practical operation history of the reactor; 3. Besides atomic concentrations and radioactivities of desired heavy nuclides and fission products, calculations of neutron capture reaction of $(n-1)$ decay chain of ^{137}Cs , ^{148}Nd are performed.

Key words [Fuel element](#)[Burnup](#)[Nuclear power plant](#)[Irradiation history correction](#)

DOI

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(372KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含“燃料元件”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)